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آمریکادرآخربهاسرائیلمتوسلمیشود؟
القدس العربی در تحلیلی نوشــت که دور جدید مذاکرات هسته ای شروع 
شد. این در حالی است که مذاکرات پنج ماه پیش به غیر از کلی گویی و ابراز 
امیدواری درباره برگزاری دوره های دیگر نتیجه ای در برنداشت و از زمانی که 
ایران اعلام کرد شــخص تندرویی را به عنوان رئیس جمهوری جدید انتخاب 

کرده است متوقف شد.
از آن زمان به بعد ایران هربار اعلام کرد ســطح غنی سازی را افزایش داده 
اســت و آژانس نیز گفته های ایران را تایید کرد. این در حالی است که به نظر 
می رســد این اقدامات ایران راهبردی مذاکراتی اســت. این راهبرد عبارتند از 
پافشــاری و برخی اوقات سختگیری حداکثری به عنوان روشی برای بیان این 

که رئیسی جمهوری تندرو برای چهار سال کشور را اداره خواهد کرد.
تنــدروی ایران تنها به پنج ماه گذشــته محدود نمی شــود بلکه از همان 
لحظه خروج دونالد ترامپ از توافق و ازســرگیری تحریم ها این کشــور شروع 
کرد چهره تندرو و ســختگیر خود را نشان دادن. این در حالی بود که ترامپ 
تسلیم طرح های تشــدید تحریم ها بود بدون اینکه مطمئن باشد فایده بخش 

خواهند بود یا خیر.
ماه هاســت که موج تدارک آمریکا برای مذاکــرات با تلاش برای محاصره 
ایران در میدان بدیهی و مســلم حضورش آغاز شــده است. به این ترتیب که 
اردن و امارات به ســوریه نزدیک شــدند تا ایران را محاصره کنند، در مناطق 
حضورش برای این کشــور مزاحمت ایجاد کنند و حضور منطقه ای این کشور 

را تضعیف کنند یا تحت نظارت قرار دهند.
ایران قبــل از آن نیز در کنفرانس همکاری و شــراکت در بغداد با حضور 
فرانســه و دیگر کشورهای منطقه مشارکت کرد. بایدن باور دارد این سیاست 
نرم یعنی وسوسه ایران برای حضور در کنفرانسی بزرگ از این نوع و رویارویی 
با دشــمنان منطقه ای مانند عربســتان یا تهدید ضمنی ایران از طریق آشتی 
کشورهای حاشیه خلیح فارس و اردن با سوریه ممکن است باعث شود موضع 

آمریکا در مذاکرات ثمربخش  باشد.
این درحالی اســت که ایران تنها یک چهره از خود نشان می دهد و آن هم 
تندروی و سختگیری است علی رغم اینکه از سفر وزیر امور خارجه امارات به 
دمشق اســتقبال کرد اما فرصت گفت وگو با عربستان در بغداد همانطور که 

انتظار می رفت به جایی نرسید.
به نظر می رســد شروط بازگشت به توافق آسان است؛ چرا که در ازای لغو 
تحریم هــا باید به توافق قبلی و تمامی بندهــای آن پایبند بود. اما ایران طبق 
نسخه سیاسی جدید خود که رئیسی آن را نمانیدگی می کند بر لغو تحریم ها 

قبل از بازگشت به تعهدات موجود در توافق پافشاری دارد.
برای اینکه مشارکت ایران جدی به نظر برسد طرح های مکتوبی به هیئت 
اروپایی ارائه شــد که مضمون آنها با هدف اعلام شــده یعنی تلاش برای لغو 
فوری تحریم ها و بازپس گیری میلیاردها دلار پول بلوکه شــده تفاوتی ندارد؛ 

چرا که تورم در این کشور به ارقام سرسام آوری رسیده است.

ویژه

رایزنیتهرانومسکو
برایرفعمشکلاتوارداتفلفلازایران

کاظم جلالی، ســفیر ایران در گفت وگو با قائم مقام اتاق بازرگانی و صنعت 
روســیه، با اشاره به محدودیت موقتی اعمال شــده بر واردات فلفل از ایران، 
خواستار مساعدت نهادهای ذیربط روسیه برای حل هرچه سریعتر این مشکل 
شد. به گزارش ایسنا به نقل از سفارت ایران در مسکو، ولادیمیر پادالکا در این 
گفت وگو با ابراز تاسف از این موضوع گفت : اتاق بازرگانی و صنعت فدراسیون 
روسیه این موضوع را در عالی ترین سطوح دولت روسیه پیگیری خواهد کرد 
تا به زودی شــاهد رفع این محدودیت باشیم. در دو روز اخیر خبری مبنی بر 
ممنوعیت واردات محصولات کشاورزی از جمله فلفل از ایران به روسیه منتشر 
شــد. در این خبر ذکر شده بود که روســیه به دلیل وجود باقی مانده سموم 
کشاورزی در محموله های فلفل این ممنوعیت را برقرار کرده است. موضوعی 

که رئیس سازمان حفظ نباتات توضیحاتی در این خصوص ارائه داد.

اکونومیک

علــی باقری کنــی مذاکره کننده ارشــد 
جمهوری اســلامی ایران در رونــد مذاکرات 
هســته ای و معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
که به مســکو سفر کرده اســت، دیروز )سه 
شــنبه( با »ســرگئی ریابکوف« معاون وزیر 
خارجه کشــور میزبان دیدار کرد و دو طرف 
آخرین تحولات مذاکرات وین را مورد بررسی 

و گفت و گو قرار دادند.
به گزارش ایرنا، باقری کنی و ریابکوف در 
این ملاقات کــه در محل وزارت امور خارجه 
روســیه انجام شــد، علاوه بر گفت و گو در 
خصوص روابــط دوجانبــه، آخرین تحولات 
مذاکرات ایران و ۱+۴ در وین را مورد بررسی 

و تبادل نظر قرار دادند.
علی باقــری در مســکو گفت: ایــران با 
پیشــنهادهای مفید و ســازنده ای وارد دور 

جدید گفت وگوهای وین شده است.
باقری با اشــاره به اینکه مناسبات ایران و 
روسیه ممتاز و در عرصه های مختلفی امتداد 
دارد، افزود: ما در موضوعات مختلف با روسیه 
رایزنی و مشورت داریم و درباره گفت وگوهای 
وین نیز از قبل با مقامات روسی مشورت هایی 

داشتیم.
وی تاکید کرد: در دور جدید گفت وگوها، 
کــه وارد مرحلــه مهمی از مذاکرات شــدیم 
بسیار  پیشــنهادهای  اسلامی ایران  جمهوری 
مفید و سازنده ای در دو موضوع رفع تحریم ها 
و اقدامات هسته ای ارائه کرد که می تواند روند 
گفتگوها را بطور جدی به سمت جلو هدایت 

کند.
باقری که با صدا و سیما در مسکو گفت وگو 
می کرد، ادامه داد: در این مقطع برای این که 
بتوانیم گفت وگوها را با شتاب بیشتری داشته 
باشیم هم در وین با طرف های مختلف در این 
دوره در ســطح کارشناسی گفت وگو و تعامل 
داریــم و هم لازم دیدم با مقام های روســیه 
هم رایزنی کنیــم تا روز پنجشــنبه بتوانیم 
گفت وگوها را در یک فضای ســازنده و رو به 

جلو ادامه دهیم.

باقری با بیان این که دو پیش نویس ارائه 
شــده ایران یک طرح یا ســند جدید نبود، 
گفت: در ۶ دور مذاکرات قبلی در وین طرفین 
به چند متن رســیده اند که مــا در مورد ۲ 
متن آن آخرین دیدگاهها و اصلاحات و موارد 
کاســتی نسبت به توافق ۹۴ را جبران کردیم  

و اصلاحات را در متن وارد کردیم.
وی افزود: در مذاکره دو طرف دیدگاهها را 
به اشتراک می گذارند تا به یک نتیجه مشترک 
برســند. مهم این است که این گفت وگو مبنا 
داشته باشــد. اگر مبنا داشته باشد تبدیل به 
مذاکره می شــود و مذاکره مسیری است که 

طرفین را  به سمت توافق هدایت می کند.

مذاکره کننده ارشد ایران گفت: اصلاحات 
و پیشــنهادهایی که در مورد دو متن پایانی 
وین ۶ ارائه کردیم مبتنی بر مبانی مشــترک 
دو طــرف بــود. یعنی بر اســاس انتظارات و 
مطالبات بدون مبنا نبود؛ بلکه بر اساس اسناد 
مورد توافق هم ما و هم کشورهای ۱+۴ است. 
به همین جهت ما تاکید داریم و طرف مقابل 

هم به این نکته اذعان دارد.
باقری تصریح کرد: هر طرف این اختیار را 
دارد که بر اساس منافع خودش و سیاست ها 
و اهدافش ولی بر مبنای مشترک مورد قبول 
دو طرف بتواند پیشــنهادات یا ابتکاراتش را 
ارائه کند که این می تواند مسیر را برای ادامه 

گفت وگو و حصول نتیجه باز کند.
واکنش اولیانوف

 به موضع گیری امیرعبداللهیان
میخائیــل اولیانــوف نماینده روســیه در 
ســازمان های بین المللی در وین در واکنش 
به اظهارات حســین امیــر عبداللهیان، وزیر 
امور خارجه کشــورمان درباره مذاکرات وین، 
مبنی بر ایــن که  »ما توافــق موقت را یک 
توافق خوب برای کشور نمی دانیم، توافق باید 
جامع باشــد چنانکه ایران و مــردم ایران به 
صورت ملمــوس از مزایای اقتصادی برجام و 
رفع تحریم ها برخوردار باشند«، نوشت: البته 
منافاتی میان توافقــی موقت و توافقی جامع 

وجود ندارد. اما این حق مسلم ایران است که 
مواضعش را تشریح کند. 

اولیانــوف ادامه داد: احتمــالا این حاکی 
از آن اســت که تهران انتظــار دارد راهکاری 

جامع، بدون هیچ معطلی، پیدا شود. 
اظهــارات اولیانــوف در پی ایــن مطرح 
می شــود که دوشنبه گذشــته هفتمین دور 
مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین پس 
از وقفه ای چند ماهــه آغاز به کار کرد. ایران 
تاکید کرده است با هدف لغو کلیه تحریم های 
غیرقانونــی و ناعادلانه آمریکا و رســیدن به 
توافقی خوب در این مذاکرات حاضر می شود.
ارشــد جمهوری  کننــده  مذاکره  ســفر 
اســلامی ایران به مســکو، پیش از ادامه دور 
بعــدی مذاکرات ایران و گــروه ۱+۴ در وین 
انجام شده اســت. دور جدید مذاکرات ایران 
و ۱+۴  که از روز دوشنبه هشتم آذرماه )۲۹ 
نوامبر( در وین اتریش برگزار شد، روز جمعه 
سوم دسامبر )۱۲ آذرماه( به پایان رسید. این 
مذاکرات قرار اســت از روزهای پایانی هفته 

جاری از سر گرفته شود.
در نشســت روز جمعه گذشته کمیسیون 
مشترک برجام که با حضور نمایندگان ایران، 
گروه ۱+۴ و اتحادیــه اروپا در هتل کوبورگ 
برگزار شــد، شرکت کنندگان به بررسی نتایج 
به دست آمده و پیشــرفت های صورت گرفته 
در ایــن دور از گفت وگوها بــا توجه به متون 
ارائه  شــده از ســوی جمهوری اسلامی ایران 

پرداختند.
ایران متن پیشــنهادی خــود را در قالب 
دو موضوع لغو تحریم های ظالمانه و مســائل 
هســته ای به طرف های مقابــل ارائه کرد. با 
توجه به درخواســت برخی از هیأت ها جهت 
بازگشــت به پایتخت هایشان جهت مشورت 
و دریافت دســتورالعمل های تازه، در نشست 
جمعه گذشــته مقرر شــد تا در گفت وگوها 
وقفه ای ایجاد شــده و گفت وگوها از روزهای 
پایانی این هفته بعد از بازگشــت هیأت ها از 

پایتخت هایشان، از سر گرفته شود.

مذاکرهکنندهارشدایرانپسازملاقاتبامعاونوزیرخارجهروسیه:

پنجشنبهمذاکراتراادامهمیدهیم
نمایندهمسکودروین:منافاتیمیانتوافقیموقتوتوافقیجامعوجودندارد

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک کنفرانس 
خبری به ســوالی درباره سفر یک مقام عالی رتبه اماراتی 

به ایران و تاثیر آن بر مذاکرات وین پاسخ داد.
به گزارش ایســنا به نقل از وزارت امور خارجه آمریکا، 
ند پرایس، ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک 
کنفرانس خبری در پاســخ به سوالی مبنی بر این که آیا 
از نظر او، وقتی امارات متحده عربی در بحبوحه مذاکرات 
می گویــد  »من یــک فصل جدید با ایــران می خواهم«، 
کمکــی به مذاکرات می کند یا نه، گفت: چیزی که از نظر 
من در زمینه برجام و مذاکرات وین مهم تر از همه است، 
اجرای تحریم هاست. ما به وضوح گفته ایم تحریم های ما 
پابرجا هستند و تا زمانی که ما بتوانیم بازگشتی دوجانبه 

به پایبندی به برجام داشته باشیم، پابرجا می مانند. 
پرایــس در این راســتا ادامــه داد: چیزی که شــما 
می گویید از این بحث جدا است. از نظر ما، اگر بتوانیم در 
سراســر منطقه تنش زدایی کنیم، منطقه را از طوری که 

سالها پیش به نظر می رســید و احتمال داشت به سمت 
درگیری کشــیده شــود، بازگردانیم،  این موضوع خوب 
اســت حتی موقعی که در حال به کار گرفتن تمامی انواع 
ابزارهایمان برای اعمال فشار مناسب بر ایران هستیم تا به 
محدودسازی قابل راستی آزمایی و دائمی برنامه هسته ای 
ایران کمک کنیم.  به گزارش ایســنا، اظهارات سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا در پی این مطرح می شــود که 
شیخ طحنون بن زاید آل نهیان مشاور امنیت ملی امارات 
اخیرا ســفری به ایران داشت و با رئیس جمهور و برخی 

دیگر از مقامات کشورمان دیدار کرد. 
مشــاور امنیت ملی امارات در دیدار با رئیســی گفت: 
ما فرزندان این منطقه هســتیم و یک سرنوشت داریم لذا 

توسعه روابط دو کشور در دستور کار ما قرار دارد.
شــیخ طحنون بن زاید آل نهیان با اشاره به مذاکرات 
تفصیلی خود نیز گفت: این دیدارها نقطه عطفی در روابط 

دو کشور و موجب ارتقاء امنیت خواهد بود.

الخلیج آنلاین در مطلبی نوشــت که با بازگشت روابط ترکیه و امارات، تحولات 
متعددی در ســطح رابطه بین ترکیه و دولت های منطقه خلیج فارس ایجاد شده 
است. در این میان، با وجود نزدیکی بین ترکیه و امارات، هم پیمان برجسته ریاض، 

روابط سعودی ترکی همچنان شاهد تنش است.
به گزارش ســرویس بین الملل »انتخاب«، در ادامه این مطلب آمده اســت: اما 
دو سفری که رئیس جمهو ترکیه و ولی عهد سعودی به قطر دارند، حاکی از اقدام 
احتمالی ان ها برای صلح بین این دو اســت، که به دنبال حمایت آنکارا از قطر در 

بحران خلیج و افزایش تنش ها پس از ترور خاشقچی متشنج شده بود.
رئیس جمهور ترکیه روز دوشــنبه ۶ دسامبر به قطر ســفر کرد، در حالی که 
خبرگزاری ســعودی نیز از سفر های خلیجی بن ســلمان که شامل قطر می شود، 
خبر داد. با اینکه تاریخ دقیق ســفر بن ســلمان به قطر مشخص نیست، اما جابر 
الحرمی، روزنامه نگار قطری تصریح کرده است که نشست بین قطر و عربستان در 
۸ دسامبر در دوحه برگزار می شود. روزنامه الرای کویت در ۳ دسامبر جاری از منابع 
دیپلماتیک نقل کرد که احتمال دارد، ولی عهد سعودی در جریان سفر به دوحه با 
اردوغان دیدار کند. اما وزیر خارجه قطر در ۵ دســامبر گفت که همزمانی دو سفر 
رئیس جمهور ترکیه و، ولی عهد سعودی به قطر، تصادفی است. این در حالی است 
که وزیر خارجه ترکیه مولود چاوش اوغلو تاکید کرده اســت که قطر می تواند در 

بهبود روابط ترکیه با دولت های منطقه سهمی داشته باشد.
شاید همزمانی این سفرها، یادآور اظهارات سابق قطر از زبان نماینده ویژه وزیر 
خارجه این کشور، مطلق القحطانی است، که در ژانویه سال جاری از آمادگی قطر 
برای میانجی گری بین ترکیه و عربستان و همچنین، بین عربستان و ایران، خبر داد.
فراس رضوان، تحلیلگر ترک معتقد است در صورتی که قطر بتواند عربستان و 
ترکیه را با یکدیگر آشتی بدهد، این یک نشانه خوب است، حال چه بن سلمان با 

اردوغان دیدار کند و چه نکند.
وی در گفتگو با الخلیج آنلاین گفت: قطر می تواند دیدگاه های عربستان و ترکیه 
را به یکدیگر نزدیک کند و این نزدیکی، شــروع دیدار های بعدی برای حل بحران 
باشد. اگر دیداری هم در دوحه بین بن سلمان و اردوغان صورت گیرد، بعید است 

که به توافقی بر سر پرونده ها بینجامد، چرا که اینگونه پرونده ها نیازمند پروتوکل های 
قبلی و دیدار هایی بین مسئولان دو طرف است.

طه عوده اوغلو، کارشــناس روابط بین الملل در گفتگو با الخلیج آنلاین تصریح 
کرد: ســفر اردوغان به قطر، باب سوالات در مورد دلایل این سفر را گشوده است، 
اما ساعت های بعدی، پیام های متعددی را در زمینه روابط داخلی و خارجی بین دو 
کشور، اشکار می کند. این سفر با سفر های قبلی اردوغان به قطر متفاوت است، چرا 
که سفر کنونی او در سایه صلح هایی صورت می گیرد که منطقه شاهد آن است. وی 
افزود: با پیگیری تحولات منطقه عربی و پیامد های آن در دو سطح منطقه ای و بین 
المللی، مشخص می شود که سرعت حوادث سیاسی در منطقه، در ضمن تلاش های 

بین المللی برای پایان دادن به آتش تنش ها جای می گیرد.
وی می افزایــد: قطعا دیدار رئیس جمهور ترکیه با امیر قطر، دلالت مهمی دارد، 
بویژه در میان حوادث سیاسی، نظامی و امنیتی که در منطقه در جریان است... به 
هر حال، ســفر اردوغان هم در ضمن تحولات سریعی در میدان خلیج فارس جای 
می گیرد و قطعا در اینده نزدیک انعکاس هایی روی روابط ترکیه با دولت های عربی 
دارد. به عقیده این کارشناس ترک، با توجه به اطلاعات موجود، انجام دیداری بین 
دو طرف، واقعا دشوار است، چرا که مسائل بین آنکارا و ریاض بسیار پیچیده است.

علیرغم زبان دیپلماتیک آرامی که از ژانویه ۲۰۲۱ بر روابط بین دو طرف حاکم 
شــده، روند نزدیکی میان ریاض و آنکارا، همچنان کُند است. همانطور که آخرین 
تماس ها بین این دو، در تاریخ ۲۰ دســامبر جاری بین معاون وزیر خارجه ترکیه و 

همتای سعودی اش انجام شد.
رئیس جمهور ترکیه در اواخر نوامبر گذشــته گفته بود که کشورش قصد دارد 
اقداماتی را در راستای بهبود روابط با مصر، عربستان و دیگر دولت های خلیجی انجام 
دهد. ماه های اخیر شاهد آرامش چشم گیری در تنش های بین ریاض و آنکارا بوده 
ایم، علاوه بر اینکه مســئولان ترکیه نیز تمایل خود برای پایان دادن به اختلافات 
را اعــلام کرده اند. در همیــن رابطه، وزیر خارجه ترکیه به ریاض رفته و با همتای 
سعودی خود، فیصل بن فرحان دیدار و در خصوص تقویت روابط دو کشور در سطح 

اقتصادی، گفتگو کرد.

یک کارشناس مسائل سیاسی عقب نشینی آمریکا در مقابل خواسته های ایران 
درباره لغو همه تحریم ها را پذیرش ابرقدرتی ایران بر نظام بین الملل دانست و این 

سوال را مطرح کرد که آیا پکن  و مسکو هم همراه خواهند شد؟
مهدی مطهرنیا در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی خود از روند برگزاری مذاکرات 
در وین گفت : مذاکرات وین ارتباط خاصی به دولت سیزدهم پیدا می کند، دولت 
سیزدهم دولت مطلوب با معیارهای بالای ساختاری در تراز انقلاب اسلامی است، 
از این رو با توجه به یکدست شدن قدرت در ایران پرونده هسته ای در نظام بین 
الملل از اهمیت جدی تری برخوردار اســت؛ چرا که تاکنون هر اقدامی از ســوی 
قوه مجریه یا دولت در پرونده هســته ای صورت پذیرفته اســت منطق بازگشت، 
نتایج و پیامدهای آن به قوه مجریه و شخص رئیس جمهور قابل اتکا است حتی 
در دوره محمود احمدی نژاد، در واقع قطعنامه های شــورای امنیت و پیامدهای 
ناشی از موضع گیری های موجود در پرونده هسته ای به دولت نهم و دهم ارجاع 

داده می شود.
این اســتاد دانشــگاه همچنین بیان کرد : پذیرش توافق نامه برجام که یک 
تصمیم حکومتی بود در محل های تردید به دولت یازدهم و دوازدهم و شــخص 
روحانی یا ظریف و یا صالحی ارجاع داده می شــود، اما اکنون دولتی در کار است 
که در یک حکومت و دولت یکدســت شده در مذاکرات شرکت می کند که نفس 
مذاکره را در ادبیات سیاســی خود سازش خوانده و هر گونه مذاکره مستقیم یا 

غیرمستقیم با آمریکا که تحریم ها را ادامه داده نوعی سازش خوانده است.
مطهرنیا یادآور شد: این در حالی است چندین بار امکان خروج از برجام وجود 
داشــته، آتش زدن برجام، ترور سردار بزرگ جمهوری اسلامی ایران شهید قاسم 
سلیمانی و سپس مصوبه مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳۹۹ و بعد از آن روی 
کار آمدن دولت انقلابی فرصت بســیاری برای خروج از برجام بوده اســت. اما با 
گذشت بیش از ۴ ماه از تشکیل دولت سیزدهم و بالغ بر ۹ماه صدور مجوز مذاکره 

از سوی رهبری نظام به شرط غیر فرسایشی بودن مذاکرات، ایران پای میز مذاکره 
حاضر و مذاکره برای بازگشــت به برجام انجام می شــود ولی گام ششم خروج از 
برجام اجرایی نمی شود. این استاد دانشگاه ادامه داد: در دولت دوازدهم روحانی، 
پس از پاره کردن برجام توســط ترامپ، ایران به صورت پلکانی پنج گام خروج را 
رقم زد اما در آن متوقف شد این مذاکرات قبل از مصوبه مجلس بود، بعد از مصوبه 
مجلس نیز دولت روحانی باز این  مصوبه را عملیاتی نکرد  و در برجام باقی ماند؛ 
بنابراین ایران در باب بازگشت به برجام مذاکره نمی کند و در مورد برداشت همه 
تحریم هــا مذاکره می کند و این امر میمون و مبارکی اســت و اگر آمریکا، جبهه 
غرب و شــرق همه تحریم ها علیه ایران و نظام جمهوری اسلامی ایران را بردارند 

یک پیروزی بزرگ در تاریخ سده های اخیر این مرز و بوم شناخته می شود.
مطهرنیا خاطرنشان کرد : پرسش اینجاست که آیا حاضرند این پیروزی را در 
سینی طلایی چندین دسته به ایران تقدیم کنند؟ اگر چنین شود یعنی پذیرش 
ابرقدرتی ایران بر نظام بین الملل محســوب می شود. آیا واشنگتن در این قضایا 

عقب نشینی می کند؟ آیا پکن  و مسکو هم همراه خواهند شد؟ 
وی تصریــح کــرد : در نتیجه مذاکــره وین از قبل قابل پیــش بینی بود اما 
نگرش های آرزومندانه و تحلیل ها آن را در مسیری قرار داد که توقعات فزاینده از 

دولت ایجاد کرد و فورا بر اقتصاد ایران اثر گذاشت.
این اســتاد دانشگاه همچنین معتقد است: باید بپذیریم آنچه در وین در حال 
انجام اســت ممکن است زمینه ســاز اجماع همراهان و همکاران ایالات متحده 
علیه تهران در تئوری جنگ نا متعادل باشــد. آمریکا و اروپا تلاش می کنند خود 
را شوک زده در برابر ایران نشان دهند و ایران نیز متمایل است این شوک زدگی 
نمایش داده شده را برجسته کند؛ بنابراین پرونده هسته ای ایران و مذاکرات وین 
در دوره رئیســی می تواند نقطه عزیمت جدی ایران برای اصطکاک میان تهران و 

واشنگتن باشد.

ســخنگوی کاخ ســفید در یک کنفرانــس خبری به 
ســوالاتی درباره محور ایران در گفت وگوی آتی روســای 
جمهور آمریکا و روسیه و دیدار اخیر روسای موساد و سیا 
پاســخ داد. به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اینترنتی کاخ 
سفید، جن ساکی سخنگوی کاخ سفید در یک کنفرانس 
خبری در پاســخ به این سوال که از نظر او دیدار مجازی 
جو بایدن رئیس جمهور آمریکا و شــی جین پینگ رئیس 
جمهــور چین، گفت وگوها چقدر بر موضوع ایران متمرکز 
خواهد بود، پاســخ داد: فرصت این وجود خواهد داشــت 
که گفت وگویی درباره موضوعات مرتبط با منافع دوجانبه 
ما مطرح شــود، چه توان هســته ای ایران به عنوان یکی 
از اعضای مذاکرات گروه ۱+۵ باشــد و چه دیگر مســائل 
مرتبط با ثبات راهبردی که قبلا در گذشته در آن زمینه ها 

همکاری داشته ایم.
ساکی همچنین در پاسخ  به سوالی درباره سفر دیوید 
بارنئِا رئیس موساد به واشــنگتن و دیدار او با ویلیام برنز 

رئیس ســیا و این کــه با توجه به پافشــاری او بر موضع 
اقدام نظامی علیه تاسیسات هسته ای ایران، رئیس جمهور 
آمریکا در صورت عدم حاصل شدن هیچ گونه پیش رفتی 
در مذاکــرات وین از این گزینه حمایت خواهد کرد یا نه،  
گفت: هــر رئیس جمهوری طیفــی از انتخاب ها را پیش 
رو دارد. مــن نمی خواهم از این جایــگاه به آن ها بپردازم. 
رویکرد مــا،  تمایل ما هنوز در پیش گرفتن یک مســیر 

دیپلماتیک است.
وی دور قبلی مذاکرات را ناامید کننده خواند و مدعی 
شــد: ایران به پای میز مذاکره نیامد تا پیشرفتی از شش 
دور قبلی مذاکرات حاصل شود. تمامی مذاکره کنندگان به 

کشورهایشان بازگشته اند تا رایزنی کنند.
به گزارش ایسنا،  اظهارات سخنگوی کاخ سفید درباره 
مذاکــرات وین در پی این مطرح می شــود که دوشــنبه 
گذشته، هفتمین دور مذاکرات احیای توافق هسته ای در 

وین پس از وقفه ای چند ماهه آغاز به کار کرد.

واکنشآمریکابهسفرمشاورامنیتملیاماراتبهایران

برنامهقطربرایآشتیکنانعربستانوترکیه

مطهرنیابررسیکرد

واکنشاحتمالیروسیهوچین
بهاحتمالپذیرشخواستههایبرجامیایرانتوسطآمریکا

ایران،محورمذاکراتآمریکاباپوتینوموساد

محسنمصطفیپور،مدیرعاملمجتعفولادغدیرنیریزتشریحکرد: 

جزئیاتدوپـروژهفولادسـازی
وگندلهسـازیغدیرنیریز

محسن مصطفی پور، مدیرعامل مجتع فولاد غدیر 
نی ریز اظهار داشت: فولاد غدیر نی ریز با عملکرد خود 
سالانه ۸۰۰ هزار تن به تولید آهن اسفنجی در کشور 
اضافه کرده و اجرای پروژه فولادسازی این شرکت نیز 

سرعت گرفته است. 
مصطفی پور با ارائه جزئیات بیشتر گفت: در حال 
حاضــر، مجتمع فولاد غدیر نی ریــز در حال احداث 
یک فولادســازی به ظرفیت یک میلیون تن در سال 
است که این پروژه پیشــرفت قابل توجهی داشته و 
ما امیدواریم با تلاش تمام دست اندرکاران، این پروژه 

بزرگ را تا بهار ۱۴۰۱ به بهره برداری برسانیم.
آغاز عملیات اجرایی
 کارخانه گندله سازی

مدیرعامــل مجتمع فولاد غدیر نی ریــز در ادامه 
گفت: از دیگر اقدامات صورت گرفته توسط فولاد غدیر 
نی ریز برنامه ریزی برای احداث واحد گندله ســازی با 

ظرفیت ۲ و نیم میلیون تن در سال است. 
در سالیان اخیر، کار زیادی برای پیشبرد عملیات 
اجرایی این واحد گندله سازی صورت نگرفته است اما 
با بررســی های انجام شده، حمایت سهامداران و رفع 
موانع در منطقه، امیدواریم ظرف یک ماه آینده آغاز 
عملیات اجرایی کارخانه گندله سازی را هم در مجتمع 

فولاد غدیر نی ریز داشته باشیم.
وی درخصوص تامین مالی پروژه های غدیر نی ریز 
گفت: ما برای اجرای طرح های توســعه ای خود بحث 

روش های نوین تامین مالی را در دســتور کار داریم 
و در حال مذاکره با شــرکت های تامین سرمایه برای 

پیشبرد طرح های توسعه هستیم.

مشکلات حوزه زیرساخت و انرژی
مصطفی پور خاطرنشان کرد: مجتمع های فولادی 
از جمله مجموعــه فولاد غدیر نی ریز با مشــکلات 
زیرساختی از جمله مشکل تامین آب، برق، جاده های 
دسترسی و حمل ونقل مواجه هستند. برای حل مشکل 
تامین پایدار آب، پیش بینی هایی به عمل آمده بود که 
از سد چشمه عاشق- یکی از منابع آبی منطقه- آب 

مورد نیاز کارخانه را تامین کنیم اما باتوجه به این که 
اولویت با معیشــت، زندگی و کشاورزی مردم منطقه 
است، تلاش ما براین بوده تا رویکردی نوین در تامین 
آب داشته باشیم و برای این کار از سایر منابع از جمله 

آب خلیج فارس نیز استفاده کنیم. 
مدیرعامل فولاد غدیر نی ریز درخصوص مشکلات 
برق نیز گفت: ســعی ما براین اســت بــرای جبران 
مشکلات ناشی از قطعی برق به سمت احداث نیروگاه 
حرکت کنیم؛ همچنین برای حل مشکل حمل ونقل و 
جاده نیز در حال مشاوره و یافتن راه حل های مناسب 
هســتیم. مهندس مصطفی پور درخصوص مشکلات 
مربوط به حوزه انرژی افزود: برای جبران مشــکلات 
ناشــی از کسری گاز نیز باید تدابیری اندیشیده شود 
و این امر مستلزم توسعه زیرساخت ها، سرمایه گذاری 
در حوزه افزایش بهره وری انرژی و همینطور افزایش 

تولید گاز است.
ظرفیت معدنی منطقه بهرام گور

وی درخصوص ســهیم شدن مجتمع فولاد غدیر 
نی ریز در معدن بهرام گور گفت: این ماجرا متاسفانه 
تاکنون مغفول مانده اســت؛ از آنجا که نزدیک ترین 
مجتمع معدنی و صنعتی به منطقه بهرام گور، فولاد 
غدیر نی ریز اســت، انتظار مــی رود که این مجموعه 
حتما در این معدن ســهم داشته باشد. اما متاسفانه 
تا امروز اقدامی در این خصوص صورت نگرفته است، با 
این حال تلاش ما بر این است که این موضوع هرچه 

سریعتر حل شود.
عرضه آهن اسفنجی در بورس کالا

مدیرعامــل مجتمع فولاد غدیــر نی ریز در پایان 
خاطرنشان کرد: ورود به بازارهای شفاف مالی و عرضه 
آهن اسفنجی در بورس کالا موضوع مهمی است که ما 

از آن استقبال می کنیم. 
اما این عرضــه در بورس، نباید به ســمتی برود 
که ما بخشــی از درآمد و ســود شرکت را به کسانی 
واگذار کنیم که بعضا غیرفولادی هســتند. ما از این 
موضوع که کالا به صورت مســتقیم در بورس عرضه 
شود استقبال می کنیم اما انتظار داریم که بورس هم 
در تعییــن قیمت پایه مداخله نکنــد و اجازه دهد تا 
قیمت ها از طریق ســازوکار عرضه و تقاضا و براساس 

قوانین بازار، کشف شود.

مجتمع فولاد غدیر نی ریز در حال احداث 
یک فولادسازی به ظرفیت یک میلیون تن 
در سال است که پیشــرفت قابل توجهی 
داشــته و امیدواریم این پروژه بزرگ را تا 

بهار 1401 به بهره برداری برسانیم


